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کاهش نوسانات بازار ارز و طلا با مالیات
 بر عایدی سرمایه

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: طرح مالیات بر عایدی سرمایه می تواند به بانک 
مرکزی کمک کند تا خرید و فروش ارز و سکه از واسطه گری خارج شود.شعبان 
فروتن در گفت و گو با مهر در خصوص لزوم اجرای فوری طرح مالیات بر عایدی 
ســرمایه که به تازگی در مجلس تصویب شد، تاکید کرد: مالیات بر سوداگری و 
ســفته بازی، یکی از ابزارهای سیاست گذاران در کنترل نقدینگی و جلوگیری از 
خرید و فروش با هدف کســب ســود در حوزه های ارز و سکه است. از این رو با 
تصویب نهایی شــورای نگهبان با طرح مصوب شده مجلس، می توان امیدوار بود 
در ماه های آتی نوسان نرخ ارز متوقف شود.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران یادآور شــد: پیش تر از مجلس شورای اسلامی خواسته شده بود طرح یاد 
شــده را با فوریت تصویب کند تا خرید و فروش های که جنبه سوداگری دارد به 
پایان برسد؛ در سایر کشورها نیز قانون مشابه مالیات بر عایدی سرمایه وجود دارد 
و به همین دلیل در آن کشورها واسطه گری رخ نمی دهد، چرا که افراد از پرداخت 
مالیات سنگین هراس دارند.فروتن گفت: اخذ مالیات از افرادی که به دنبال خرید 
و فروش ارز و سکه هستند و رفتار آنها باعث افزایش قیمت در بازار شده می تواند 
به سرعت اثربخش باشد و از نوسان نرخ ارز و سکه در بلندمدت جلوگیری کند. 
همچنین ضرورت دارد، عدد مالیاتی که قرار است بر عایدی سرمایه لحاظ شود، 
بســیار سنگین باشد تا در راســتای آن از رفتارهای سوداگرانه جلوگیری شود.

وی بــا تاکید بر اینکه طرح مالیات بر عایدی ســرمایه بر دو بخش ارز و خودرو 
بیشــترین تأثیر را خواهد داشت، افزود: طی چند ماه اخیر دو بخش عنوان شده 
بیشترین متقاضی را داشته است؛ از همین رو اگر خریداران چه سوداگران و چه 
مردم عادی متوجه شوند به ازای خرید و فروشی که انجام می دهند باید مالیات 
سنگین پرداخت کنند، به طور قطع از این حوزه فاصله خواهند گرفت و بر این 
اساس سرمایه ها به سمت فعالیت های تولیدی، صنعتی و … خواهد رفت و حتی 
قابل پیش بینی است که با طرح مالیات بر عایدی سرمایه، بورس رونق می گیرد.

آماده سازی فاز ۲ آزادراه تهران- شمال
 برای تعطیلات تابستانی 

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور گفت: قرار بود 
منطقه دو آزادراه تهران-شــمال را تا پایان سال گذشته تحویل دهیم، با وجود 
این امیدواریم این بخش را تا پایان خرداد تحویل دهیم و باند رفت به تعطیلات 
تابســتان برسد.به گزارش ایسنا، خیرالله خادمی درباره پیشرفت آزادراه تهران - 
شمال توضیح داد: تهران شمال بزرگ ترین و پرهزینه ترین پروژه های راهسازی 
اســت، چون پل ها و تونل های زیادی دارد. از تهران تا شهرســتانک منطقه یک 
است که بهره برداری شده و در این مدت حتی یک تصادف منجر به فوت به دلیل 
مســائل ایمنی جاده هم نداشــتیم؛  منطقه دو این آزادراه از شهرستانک شروع 
می شــود و از تونل البزر عبور می کند و تا پل زنگوله در مازندران ادامه دارد.وی 
ادامه داد: قرار بود منطقه دو را هم پایان سال گذشته تحویل دهیم اما به دلیل 
سخت بودن مسیر این اتفاق نیفتاد؛ از آنجایی که ۸۵ درصد مسیر ۲۲ کیلومتری 
آزادراه، یا پل یا تونل است. با وجود این امیدواریم این بخش را در سه ماهه اول 
سال و تا پایان خرداد تحویل دهیم و باند رفت به تعطیلات تابستان برسد و مردم 
بتوانند یک باند از آن را بهره برداری کرده و یک باند مسیر برگشت را هم از جاده 
قدیم استفاده کنند. البته مسیر برگشت منطقه دو اولویت دوم ماست که نزدیک 

به ۴۰ درصد پیشرفت دارد و تا سال آینده انجام می شود.

افتتاح راه آهن تهران - کربلا تا دو سال آینده 
به گفته مدیرعامل شرکت راه آهن ایران، در صورت اجرای تعهدات کشور عراق 
در پروژه شــلمچه- بصره، این خط ریلی تا ۱.۵ الی ۲ سال آینده به بهره برداری 
می رسد.به گزارش ایسنا،  خط ریلی شلمچه-بصره که می تواند ایران را با راه آهن 
مســتقیم به کربلا متصل کند، از پروژه هایی اســت که با وجود اهمیت از نظر 
مســافران زیارتی و از بعد تجاری، در این ســال ها نتیجــه نگرفته اما به تازگی 
جمهــوری عراق وعده داده که بابت احداث این پروژه ۲۱۵ میلیارد دینار عراقی 
هزینه کند و به انجام این پروژه در ســال ۲۰۲۳ هم تاکید کرده اســت.مهرداد 
بذرپاش -وزیر راه و شهرسازی- به تازگی با رزاق محیبس السعداوی -وزیر حمل 
و نقل عراق- دیدار کرده و مقرر شده بود که حداکثر تا پایان ماه مبارک رمضان، 
نسبت به تحویل زمین مورد نظر جهت شروع عملیات اجرایی مین روبی به طرف 
ایرانی اقدام کند، که در نهایت امروز در جریان سفر و بازدید سیدمیعاد صالحی 
-مدیرعامل و تیم فنی راه آهن جمهوری اســلامی ایــران- تفاهم نامه اقدامات 

عملیاتی پروژه ریلی شلمچه- بصره بین ایران و عراق به امضا رسید.

ساخت ۳۹۸ هزار واحد طرح نهضت ملی 
توسط بنیاد مسکن 

رئیس بنیاد مسکن گفت: در مجموع ۳۹۷ هزار و ۹۲۸ واحد نهضت ملی در 
شــهرها و روستاها اجرا شده و یا در حال اجراســت که ۱۱۹ هزار و ۱۳۹ واحد 
تکمیل و تحویل شده است.به گزارش وزارت راه و شهرسازی، اکبر نیکزاد رئیس 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در نشست بررسی روند پیشرفت طرح نهضت ملی 
مسکن که با حضور وزیر راه و شهرسازی و مدیران کل راه و شهرسازی استان ها 
در محل مرکز تحقیقات برگزار شــد، گفت: در مجموع ۳۹۷ هزار و ۹۲۸ واحد 
نهضت ملی در شهرها و روستاها اجرا شده و یا در حال اجراست که ۱۱۹ هزار و 
۱۳۹ واحد تکمیل و تحویل شده است.رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ادامه 
داد: از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تاکنون ۵ هزار و ۵۴۴ واحد اتمام 
یافته و تحویل شــده اســت.به گفته نیکزاد، ۱۱ هزار و ۲۳۰ واحد توسط بنیاد 
مسکن در بافت های فرسوده شهر تهران و ۲۰ هزار و ۶۵۰ واحد در دیگر شهرها 
در حال اجراســت.وی توضیح داد: در بخش مسکن روستایی ۱۱۳ هزار و ۵۹۷ 
واحد اتمام یافته اســت و ۱۴۵ هزار و ۹۲۵ واحد در حال اجراست.نیکزاد گفت: 
۳۴ هزار و ۱۰۷ قطعه زمین به روستاییان و متقاضیانی که می خواهند به روستا 

مهاجرت کنند واگذار شده تا نسبت به ساخت مسکن اقدام کنند.

اعتبار خرید کالابرگ الکترونیکی شارژ شد
مدیرعامل شــرکت خدمات فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان )فارا( اعلام کرد: با 
واریز یارانه خردادماه به حساب سرپرستان خانوار، امکان خرید اعتباری ماه بعد نیز 
برای یارانه بگیران فراهم شد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت خدمات 
فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان )فارا(،هادی کاشــف با اشــاره به اعلام واریز یارانه 
خرداد ماه به حساب سرپرستان خانوار و شارژ اعتبار خرید کالابرگ الکترونیکی، 
گفت: یارانه بگیران از امروز می توانند از اعتبار یارانه در قالب کالابرگ الکترونیکی 
اقلام اساســی خود را خرید کنند. همچنین چنانچه سرپرســتان خانوار در ماه 
گذشــته از کالابرگ الکترونیکی استفاده نکرده باشند، رقم کامل یارانه برایشان 
قابل برداشــت است و در صورت اســتفاده به همان میزان از یارانه خانوار کسر 
شــده و باقی مانده مبلغ به حساب سرپرست خانوار واریز می شود.وی همچنین 
اظهار داشــت: در قالب این طرح بالغ بر ۵۰ هزار فروشگاه در سرتاسر کشور به 
این سامانه متصل شده اند که برنامه شرکت فارا رساندن تعداد فروشگاه های ارائه 
دهنده خرید اعتباری به بیش از ۶۰ هزار فروشگاه تا پایان خرداد ماه سال جاری 
است.مدیرعامل فارا افزود: سرپرستان خانوار از طریق اپلیکیشن شما می توانند ریز 

تراکنش های خرید خود از طریق کالابرگ را مشاهده کنند.

قیمت سکه ریخت
فعالان بازار اعتقاد دارند روند کاهشی قیمت دلار در روزهای گذشته در روی 
بازار ســکه اثر گذاشته و همین مساله باعث شده تقاضا در این بازار کاهش یابد.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، قیمت ســکه روز یکشنبه در بازار تهران یک 
کانال به عقب برگشــت و وارد کانال ۳۲ میلیون تومان شــد.فعالان بازار اعتقاد 
دارند روند کاهشی قیمت دلار در روزهای گذشته در روی بازار سکه اثر گذاشته 
و همین مساله باعث شده تقاضا در این بازار کاهش یابد.فعالان بازار اعتقاد دارند 
در صورتــی که کاهش قیمت دلار در بازار ادامه پیدا کند، احتمال تداوم ریزش 
قیمت سکه وجود دارد.هر قطعه سکه امامی در بازار تهران با کاهش یک میلیون 
و ۱۹۸ هزار تومان، ۳۲ میلیون و ۲۰۱ هزار تومان نرخ گذاری شد.به این ترتیب 
قیمت نیم ســکه ۴۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۳۰۰ هزار تومان و سکه گرمی ۳۰۰ 
هزار تومان کاهش یافت.روزگذشته بازار تهران، معاملات را با قیمت نیم سکه ۱۸ 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومانی، ربع سکه ۱۲ میلیون تومانی و سکه گرمی ۷ میلیون 

تومانی آغاز کرد.

نگاه 

اخبار کوتاه

بازار

گروه اقتصادی – محمدحسین روانبخش: 
سقوط یک سهم یا سهام یک گروه در بورس 
اتفاقی عجیب نیســت، همان طور که افزایش 
یکبــاره قیمت ها در این بــازار جزیی از روند 
بازار است، کاهش یا سقوط قیمت نیز روندی 
پذیرفته شــده در این بازار اســت؛ بازاری که 
همچون همه بازارها بر اســاس عرضه و تقاضا 
قیمت را تعیین مــی کند و تنها تفاوت آن با 
سایر بازارها این است که سرعت تاثیرپذیری 
این بازار بیشــتر و فراگیرتر است. با این همه 
وقتی کلیت بازار دچار وضعیت ســقوط می 
شــود دیگر نباید موضوع را عادی تلقی کرد. 
سکته یکباره بازار ســرمایه با همه سهم های 
متنوع و گروه هــای مختلف، نشــان دهنده 
بیماری حاد در آن بازار اســت. این اتفاق هر 
بار که در بازارهای سرمایه کشورهای مختلف 
افتــاده، جامعه ای را متلاطم کــرده یا اصول 
اقتصادی حاکم بر آن را زیر و رو کرده است تا 

اقتصاد بیمار بهبود یابد.
 در ایران اما گویی داستان به شکل دیگری 
است. بازار سرمایه ایران یکبار در سال ۱۳۹۹ 
دچار وضعیتی فراموش ناشدنی شد، وضعیتی 
که حاصل ضعف مدیریــت اقتصادی دولت، 
ناتوانی در کنتــرل بحران های اقتصادی و به 
روایتی دستکاری در بورس بود. اتفاقی که این 
بازار را بیش از دو ســال به کما برد و به نظر 
می رسید که تجربه ای خواهد شد برای همه 
دولت ها. از ســه ماه قبل به نظر می رسید که 
این بازار دارد اندکــی جان می گیرد، اعتماد 
از دســت رفته را بدســت می آورد و سرمایه 
گــذاران را بــار دیگر به ســوددهی این بازار 
امیدوار می کند اما بعد از ســه سال آنچه از 
در دو روز گذشته شکل گرفته، به نظر آغازگر 
بحرانی تازه در این بازار است، بحرانی که با بی 
ســابقه ترین ریزش قیمت ها در بورس شکل 

گرفته است.
روز یکشــنبه برخلاف انتظارها، شــاخص 
کل بورس با افت ۹۵ هزار و ۴۳ واحد، یعنب 
کاهش ۳.۷ درصدی رو به رو شد و در ارتفاع دو 
میلیون و ۴۴۰ هزار واحدی به کار خود خاتمه 
داد. در این روز چهار هزار میلیارد تومان پول 
ســرمایه گذاران حقیقی از بورس خارج شد. 
چنین وضعیتی بلافاصله تاثیر خود را بر بازار 
گذاشــت و در روز دوشنبه سهمگین ترین و 
بی سابقه ترین ســقوط بورس شکل گرفت. 

شــاخص کل بورس با کاهش ۵.۱۵ درصدی 
به کانال دو میلیــون و ۳۰۰ هزار واحد عقب  
نشســت و رقم دو میلیون و ۳۱۴ هزار واحد 
را ثبــت کرد. چنین کاهشــی که با ســقوط 
قیمت ۹۷ درصد ســهام این بازار و تشــکیل 

صف هــای فروش بی ســابقه و همــه جانبه 
همراه بــود، باعث طرح این موضوع در برخی 
ســایت ها و گروه های مرتبط با بورس شد که 
باید معاملات ابطال شــده و بازار چند روزی 
تعطیل شــود. علت طرح این موضوع، قانونی 

بود که تــا به حال به کار نیامده بود و مربوط 
به زمانی اســت که بورس بیــش از ۵ درصد 
کاهــش پیدا کند: طبق  بند ســه ماده چهار 
دستورالعمل نحوه تشخیص شرایط اضطراری 
موضوع ماده ۳۲ قانون بــازار اوراق بهادار در 

صورتــی که بازارهای بورس یا خارج از بورس 
)بازار پایه( در طول یک روز معاملاتی بیش از 
پنج درصد کاهش داشته باشد، سازمان بورس 
و اوراق بهادار مجاز اســت با تشخیص شرایط 
اضطراری موضوع را برای تصمیم گیری جهت 
تعطیلی سه روزه بازار سرمایه در شورای عالی 
بورس مطرح کند.این قانون نشان می دهد که 
حتی برای قانون گذاران این بازار هم شــکل 
گیری این وضعیت، خــارج از عرف بازار بوده 
و نشــان دهنده وضعیتی ویژه و سوال آفرین 
اســت. با این وصف اگرچه بنابــه اظهار نظر 
برخی حقوقدان ها بســتن بازار الزامی نیست 
و شــرایط دارد، اما بی توجهی به این شرایط 
مــی تواند وضعیت را به مراتب وخیم تر کند. 
شکل گیری این ریزش تاریخی در حالی است 
که هیچ عنصــر بنیادین خاصــی در اقتصاد 
ایران تغییر نکرده، هیــچ خبر بدی در حوزه 
اقتصاد و سیاست منتشر نشده و دولت قانون 
جدیدی وضع نکرده است. همچنین در بحران 
شکل گرفته در سال ۱۳۹۹ که دوسال ادامه 
داشت، هیچ گاه بازار چنین سقوطی را تحربه 
نکرده بود و همین امر، نشــان دهنده اهمیت 
این وضعیت بی سابقه است. با این وصف نمی 
تــوان از طبیعی بودن اصلاح بــازار و نگران 
کننده نبودن ماهیت کلی بازار ســهام سخن 
گفــت. اتفاقا ماهیت کلی بازار بســیار نگران 
کننده است، زیرا ســرمایه گذاران حقیقی به 
اندازه ای نسبت به اصلاح در این بازار حساس 
هســتند و خطر تکرار وضعیت سال ۱۳۹۹ را 
جدی می دانند که حاضر نیستند یکبار دیگر 
به توصیه های بی پایه و اساســی از این دست 
توجه کنند. در واقع اگرچه بخشــی از اعتماد 
و امیــد به این بازار در هفته های اخیر بازیابی 
شــده بود ولی به اندازه ای شــکننده اســت 
که می تواند بــا کوچکترین نگرانی موجی از 
فروش و خروج ســرمایه را رقم زند و بازار را 
متلاشــی کند!این وضعیت بازار نشان دهنده 
اهمیت مدیریت آن در این شرایط است. ظاهر 
امر این اســت که مدیران فعلی بورس تجربه 
کافــی برای گذر از این بحــران را ندارند، اما 
باید منتظر مانــد و دید که در روزهای آینده 
چه وضعیتی در بورس شکل می گیرد و آنچه 
رخ داده چطور بــه وضعیت عادی تغییر پیدا 
می کند تا دقیقتر درباره توان و تدبیر مدیران 

فعلی بورس نظر داد.

رئیس اتحادیه فروشندگان محصولات لبنی خاطر نشان 
کرد: قیمت پایه شــیر خام را ســتاد تنظیم بازار ۱۵ هزار 
تومان در نظر گرفته است که در روزهای آینده آن را اعلام 

خواهد کرد.
ســودابه سنگچی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به تعیین 
شدن قیمت پایه شیر خام از سوی ستاد تنظیم بازار، گفت: 
قیمت پایه شیر خام بدون احتساب کرایه حمل و جوایز آن 
کیلویی ۱۵ هزار تومان در نظر گرفته  شــده است که این 
ســتاد در  روزهای آینده این نــرخ را اعلام خواهد کرد. به 
نظر می رسد این قیمت بر نرخ سایر محصولات تاثیر بگذارد.

وی قیمت پایه شــیر خام در ســال گذشته را کیلویی 
۱۲ هزار تومان اعلام کرد و افزود: هر میزان کیفیت شــیر 
خام و درصد چربی آن بالاتر برود به همان نســبت قیمت 
آن افزایــش پیدا می کند، به قیمت پایه شــیر نرخ جوایز 

چربی، جایزه بار میکروبی و پروتئین و به اضافه کرایه حمل 
اضافه می شود. وی تصریح کرد: دولت مقرر کرده است که 
یکسری حمایت ها را برای دامداران تعریف کند تا خروجی 
قیمت پایه شیر خام ۱۵ هزار تومانی را مهار کند.این فعال 
صنفی در پاسخ به این پرسش که قیمت برخی اقلام لبنی 
مانند پنیر لیقوان افزایش چشمگیری را تجربه کرده است 
آیــا این افزایش قیمت در میزان مصرف تاثیری گذاشــته 
اســت؟ تصریح کرد: پنیر لیقوان محصول خاصی است به 
عبارت دیگر محصول رایج در بازار مصرف قلمداد نمی شود؛ 
چراکه پنیر لیقوان با شــیر گوســفندی تولید می شــود و 

در حال حاضر قیمت شیر گوســفندی کیلویی ۵۰ تا ۵۵ 
هزار تومان اســت از اینرو  قیمت پنیر لیقوان ملاک قیمت 
محسوب نمی شــود و ملاک قیمت پنیر سفید و پنیرهای 
شرکتی اســت که قیمت آنها را دولت و ستاد تنظیم بازار 

تعیین می کند. 
این پنیرها پرمصرف هستند هر چند این نوع پنیرها نیز 
افزایــش قیمت را در ماه های اخیــر تجربه کرده اند.رئیس 
اتحادیه فروشــندگان محصولات لبنی با تایید افت فروش 
در محصــولات لبنی، تصریح کــرد: کاهش مصرف معلول 
چند عامل اســت تجربه نشــان داده که همواره بعد از ایام 

نوروز میــزان مصرف تقلیل پیدا می کنــد چراکه  در این 
ایام هزینه های جانبی زیادی به خانوارها تحمیل می شــود 
از اینرو تاحدودی فروش در همه صنوف تجربه می شــود. 
اما در این میان کاهش قدرت خرید مردم نیز موثر اســت 
و این عامل رکود بیشــتری را در ســال جاری بر صنف ما 

حاکم کرده است.
همچنین در این رابطه احمد مقدسی رئیس هیات مدیره 
انجمن صنفــی گاوداران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، با اشــاره به حجم تولید شــیر خام در کشور، گفت: 
روزانه ۳۰ هزار و ۵۰۰ تن شیرخام در کشور تولید می شود؛  
تولید سالیانه شیر خام حدود ۱۱.۲ میلیون تن است که از 
این عدد ۱۰ درصد آن تبدیل به شیر خشک، فرآورده های 
لبنی کره و خامه می شــود که آن را صادر می کنیم و بقیه 

شیر خام تولیدی مصرف داخلی می شود.

در حالیکه کارگرانِ ساختمانی در انتظارِ تحقق وعده ی 
بهره مندی از بیمه اجتماعی هســتند، ناگهان از مجلس به 
گوش می رســد که »نمایندگان با بررسیِ دو فوریتِ طرحِ 
اصلاح بیمه کارگران ســاختمانی موافقــت کرده اند«! این 
خبر که عصرِ یکشنبه، هفدهم اردیبهشت ماه منتشر شد، 
خیلی ها را ســردرگم کرده اســت! طرحی که تا مرحله ی 
تدوین آیین نامه رفته بــود، چطور و چرا دوباره به مجلس 

بازگشته؟
به گــزارش ایلنــا، اصلاحیه مــاده ۵ بیمــه کارگران 
ســاختمانی بعد از گذشت دو ســال و طی کردنِ مسیری 
طولانی و پرُکشــمکش، بالاخره ششم آذرماه سال گذشته 
به تصویب رسید. این مصوبه، ۲۴ بهمن ماه، بعد از موافقتِ 
نهاییِ شــورای نگهبان، از سوی رئیس مجلس جهتِ اجرا 
ابــلاغ و قرار شــد بعد از تدوینِ آیین نامــه، این مصوبه به 
سرعت به مرحله ی اجرا برسد تا کارگرانِ ساختمانی از بیمه 
اجتماعی، که ابتدایی ترین حق یک کارگر اســت، بهره مند 
شوند. البته طرحی که آذرماه در مجلس به تصویب رسید 
بــه دلیلِ تغییر ضریبِ حق بیمه کارفرما از ۱ تا ۱۴ درصد 
به ۱ تا ۴ درصد، اعتراضاتِ بسیاری با خود به همراه داشت. 
نمایندگانِ کارگری معتقد بودند کاهشِ ضریبِ حق بیمه 
کارفرما، منجر به کاهشِ منابعِ تأمین اجتماعی برای بیمه ی 

کارگران ســاختمانی خواهد شد و در نهایت به همان روالِ 
بیست سال گذشته، کارگرانِ ساختمانیِ بسیاری از بیمه ی 
اجتماعی جا می مانند.بی عدالتی در تعیین سهم حق بیمه ی 
کارفرمایان، مسئله ی دیگرِ مورد اعتراض به این مصوبه بود؛ 
طبق طرح اولیه ی بیمه کارگران ســاختمانی، قرار بود از 
کارفرمایانی که در مناطقِ شــهری ارزان قیمت ساخت و 
ســاز می کنند، حق بیمه ی کمتر و از کارفرمایانِ فعال در 
مناطقِ شهری گران قیمت، حق بیمه بیشتری گرفته شود. 
ضریــبِ یک تا ۱۴ درصد در واقع حداقلِ و حداکثر مبلغی 
که کارفرمایان باید بابتِ حــق بیمه پرداخت می کردند را 
متناسب با سودی که به دست می آورند تعیین می کرد. با 
تغییر این ضریب بــه یک تا ۴ درصد اما این عدالت کمتر 
شــد؛ به طوریکه کارفرمایان مناطق روستایی یک درصد و 
باقیِ کارفرمایان باید ۴ درصد حق بیمه پرداخت می کردند.

تمام این کشمکش ها و مســائل، آن زمان، هم در مجلس 
و هم بیرون مجلس مطرح بــود. نمایندگان مجلس بارها 
و بارهــا در صحن علنیِ به این مســائل اشــاره کردند و 
نمایندگانِ کارگری نیز، خارج از مجلس، از بیم و امیدهای 
خود نســبت به این مصوبه گفتند. ششم آذرماه، زمانی که 
اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی به تصویب رسید، 
مجلس و ســازمان تأمین اجتماعی، این اطمینان را دادند 

کــه مصوبه هیچ ایرادی ندارد. آن ها ایراداتِ وارد شــده بر 
مصوبه را نادرست خواندند و بارها تاکید کردند که همه ی 
کارگرانِ ســاختمانی به زودی بیمه خواهند شــد.حالا اما 
در حالیکه کارگرانِ ســاختمانی در انتظارِ تحقق این وعده 
هستند، ناگهان از مجلس به گوش می رسد که »نمایندگان 
با بررسیِ دو فوریتِ طرحِ اصلاح بیمه کارگران ساختمانی 
موافقت کرده انــد«! این خبر که عصرِ یکشــنبه، هفدهم 
اردیبهشت ماه منتشر شد، خیلی ها را سردرگم کرده است! 
طرحی که تا مرحله ی تدوین آیین نامه رفته بود، چطور 
و چرا دوباره به مجلس بازگشته؟حســین گودرزی )عضو 
کمیســیون اجتماعی مجلس( در پاســخ به این سوال به 
»ایلنا« می گوید: به دلیلِ تاثیری که اجرای این مصوبه روی 
افزایش هزینه ی صدور پروانه ســاختمانی گذاشت، مجبور 
شــدیم طرح را به مجلس برگردانیم. گودرزی گفت: طبق 
مصوبه ی قبلی، حق بیمه ی کارفرمایان در شــهرهای زیر 
۲۰هزار جمعیت، یک درصد و مابقی ۴ درصد تعیین شده 
بود. این موضوع مشکلاتی را به وجود آورد که در بلندمدت 
این مشــکلات روی ساخت و ســاز و قیمتِ نهایی مسکن 
تاثیر خواهد گذاشت. به گفته ی این نماینده مجلس، یک 
پیشنهاد این اســت که روی طرح قبلی اصلاحاتی صورت 
بگیرد و پیشــنهاد دیگر نیز بررسی طرح جدیدی است که 

این طرح کلا مســیر را عوض می کند و نحوه ی محاســبه 
متفاوت خواهد بود و حق بیمه براســاس منطقه محاسبه 
خواهد شــد. محمدرضاپور ابراهیمی )رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس( نیز روز گذشته در مصاحبه ای مصوبه ی 
اصلاحیه ی ماده ۵ بیمه کارگران ســاختمانی را کاری غیر 
کارشناسانه دانست و گفت: »متأســفانه آنچه اتفاق افتاد 
برخلاف اهداف اصلاح انجام شده بود و همه مجموعه ها از 
این تصمیم متضرر شدند و از ابتدای سال نیز از جای جای 
مختلف کشور بابتِ هزینه های سرسام آور صدور پروانه های 
ســاختمانی به ویژه در شــهرهای کوچک و روســتاها به 
نمایندگان مراجعه شــده است.«او ســپس ادامه داد: »به 
دلیلِ اینکه در این تصمیم، کار کارشناسی صورت نگرفت 
همه ما سهیم هســتیم. با نگاه دلسوزانه به حل مشکلات 
کارگران ســاختمانی، تصمیمی اتخاذ شــد که متاسفانه 
اتفاقات ناخوشایندی را به همراه داشت«. پورابراهیمی در 
حالــی از کارِ غیرکارشناســانه روی اصلاحیه ماده ۵ بیمه 
کارگران ساختمانی صحبت کرده، که تمام مباحثِ مربوط 
به این مصوبه پیشــتر بارها و بارها بیان شده بود. اصلاحیه 
ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی حدود دو سال در مجلس 
مورد بررســی قرار گرفت و مرکــزِ پژوهش های مجلس، 

گزارشی تفصیلی در خصوص آن داد. 

سقوط تاریخی بازار سرمایه چگونه رقم خورد؟

بحران اعتماد شکننده به بورس، نگران کننده است  

تایید افت فروش در محصولات لبنی

قیمت جدید شیر به زودی اعلام می شود

بررسی دو فوریتِ طرحِ اصلاحیه ماده ۵ در مجلس

بیمه کارگران ساختمانی همچنان در وضعیت تعلیق

گزارش های آماری نشــان می دهد حجم  مبادلات 
تجارت بین دو کشــور نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشته در مجموع افزایش ۴۱ درصدی را تجربه کرده 
اســت.به گزارش ایلنا، غلامحسین شافعی رئیس اتاق 
بازرگانــی ایران در همایش تجــاری ایران و عمان که 
با حضــور فیصل ال عبدالله رییس اتاق بازرگانی عمان 
برگزار شد، گفت: امیدوارم با انتخاب رییس جدید اتاق 
بازرگانی عمان شــاهد توسعه  و اســتمرار ارتباطات و 
همکاری های سازنده میان اتاق های بازرگانی دو کشور 
باشیم و فصل جدید همکاری ها برای دو کشور گشوده 
شود.وی روند مبادلات تجاری ایران و سلطنت عمان را 
رو به رشــد دانست و افزود: چشم انداز در توسعه روابط 
مثبت اســت و گزارش های آماری نشان می دهد حجم  
مبادلات تجارت بین دو کشــور نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته در مجموع افزایش ۴۱ درصدی را تجربه 
کرده است.شــافعی ادامه داد: میزان صادرات کالاهای 
جمهوری به  عمان ۵۱ درصد و میزان واردات ۲۹ درصد 
رشد داشته است، ادامه این روند نشان دهنده آن است 
که هدف گذاری برای رسیدن به سطح ۳ میلیارد دلار 
در بازه زمانی کوتاه مدت دور از دسترس نیست.رئیس 
اتاق بازرگانی ایران از  تلاش و پیگیری اتاق مشــترک 
ایران و عمان و تشــکر کرد و افزود: به واســطه تبادل 

هیات تجاری به صورت منظم و مستمر میان اتاق های 
بازرگانی شــناخت خوبی از ظرفیت اقتصادی فعالان 
ایجاد شــده است اما لازم است نکات چند در خصوص 
پیشــبرد هر چه بیشــتر روابط اقتصادی فی مابین با 
تکیه بر اجرایی شــدن ظرفیت های اســتفاده نشده را 
بیان کنم. در حــوزه همکاری تجاری مبادلات کالایی 
زمینــه صادرات کالاهای ایران به عمان و تامین برخی 
اقلام مورد نیاز بــازار ایران از طریق عمان، برای اینکه 
برنامه ریزی بلندمدت و پایدار در روابط تجاری داشــته 
باشیم باید به سمت ســرمایه گذاری مشترک حرکت 
کنیم.وی تاکید کرد: فراهم نمودن کلیه تســهیلات و 
امکانات از سوی دو دولت لازم است. اتاق های مشترک 
دو کشــور پروژه های که دارای مزیت نســبی هستند 
را شناسایی و بررســی جزئیات و عملیات این موضوع 
برنامه ریزی لازم را در دستور کار قرار بدهند. در زمینه 
صــادرات مجدد کالای ایرانی از طریق عمان  و واردات 
کالا آمارها رشــد مبادلات اقتصادی را نشان می دهد. 
اما توسعه همکاری های ترانزیتی و بندری و استفاده از 
ظرفیت و مزایایی آزاد دو کشور از جمله صحار، چابهار و 
..  به عنوان زیرساخت بخش خصوصی مورد توجه جدی 
اســت که در این زمینه اقدامــات تکمیلی و زیربنایی 

توسط دو دولت باید صورت بپذیرد.

دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی 
اظهار کرد: توقع نداریم شرکت های صادرکننده خدمات 
فنی و مهندســی بیش از قدرت ایران در این کشــور 
سهمی برای پروژه ها داشــته باشد اما به نظر می رسد 
به اندازه ای که از حضور ایران برای حفظ امنیت سوریه 
اســتقبال می کنند از حضور شرکت های خدمات فنی 
و مهندســی ایرانی برای مشــارکت در پروژه ها یا ارائه 
تســهیلات به آنها اســتقبال نمی کنند.بهمن صالحی 
جاوید در گفت وگو با ایلنا درباره سفر اخیر هیات دولت 
به ســوریه و مطالبه افزایش صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی به این کشــور و وضعیت شرکت های ایرانی 
در این کشور اظهار داشت: سوریه جزو بازارهای دو الی 
ســه دهه اخیر شرکت های صادرکننده خدمات فنی و 
مهندسی بوده اما به دلایل امنیتی حضور شرکت های 
ایرانی در بازار سوریه دچار نوسان شد. شرایط سیاسی 
است که می تواند استقبال و اقبال از سوی شرکت های 
خصوصی در سوریه را تعین کند و با توجه به موازنه ای 
که در ســوریه برقرار است ایران یکی از نقش آفرینان 
در آن حوزه محســوب می شود.وی ادامه داد: به دنبال 
این هســتند که ایران را به میزان منابع آورده خودش 
برای حضور در پروژه ، محــدود کنند و این باعث یک 
نوع نگاه رانتیر در ساختار فنی و مهندسی سوریه باشد 

و یک نگاه دست دومی به شرکت های ایرانی   محسوب 
می  شــود.دبیر انجمن صادرکننــدگان خدمات فنی و 
مهندسی با بیان اینکه دلیل اینکه شرکت های ایران هم 
علاقه ای به حضور در بازار ســوریه ندارند و نگاه روسیه 
به شرکت های کشورمان است، گفت: این نگاه و موضع 
درباره شــرکت های ایرانی ارتباطی به مسائل تحریمی 
ایران ندارد بلکه موضوع مناســبات سیاسی است. در 
مناسبات سیاســی سوریه، در کنار ایران کشورهایی از 
جمله روسیه و کشورهای غربی و چین هم حضور دارد 
اما آن درجه ای از کیفیتی که به شرکت های کشورهای 
غربی و روسی داده می شود به شرکت های ایرانی داده 
نمی شــود و تحمل شــرکت های ایرانی به این جهت 
است که از منابع ایران بهره  ببرند.صالحی جاوید درباره 
حضور شــرکت های ایرانی در کشور آذربایجان با توجه 
به تنش های اخیر ایجاد شــده، اظهار داشت: در کشور 
آذربایجان شــرکت های ایرانی حضور سنتی داشتند و 
دارند اما پس از به روی کار آمدن الهام علی اف شــاهد 
تغییر رویکردها بودیم. حیدر علی اف وفاداری نســبی 
به جمهوری اسلامی ایران داشــت اما الهام این تعهد 
را احســاس نمی کنــد و از همان ابتــدای به روی کار 
آمدن با چرخش های سیاسی این کشور ریسک حضور 

شرکت های ایرانی را  در آذربایجان بالا برد.

سوریه نگاه دست دومی به شرکت های ایرانی داردافزایش ۴۱ درصدی حجم مبادلات ایران و عمان

تداوم افت سنگین شاخص بورس در معاملات 

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روزگذشته با ۱۲۵ هزار و ۷۶۱ واحد کاهش در ارتفاع ۲ میلیون و ۳۱۴ هزار واحدی ایستاد.بنابر 
این گزارش شاخص هم وزن با ۳۷ هزار و ۱۱ واحد کاهش به ۸۰۳ هزار و ۳۲۶ واحد و شاخص قیمت با ۲۱ هزار و ۷۹۹ واحد افت به ۴۷۳ هزار 
و ۱۵۹ واحد رسید.روز دوشنبه در معاملات بورس تهران، بیش از ۱۳ میلیارد و ۶۵۷ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۰۶ هزار و 
۷۷۶ میلیارد ریال معامله شد.پرداخت الکترونیک پاسارگاد )پی پاد( با ۶۳ واحد، گروه صنعتی ملی )وملی( با ۶۲ واحد و محورسازان ایران خودرو 
)خوساز( با ۵۸ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.در مقابل فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با هشت هزار و ۶۵۵ واحد، صنایع پتروشیمی 
خلیــج فارس )فارس( با هشــت هزار و ۳۴۱ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( بــا هفت هزار و ۹۵۲ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( 
با چهار هزار و ۱۶ واحد و معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با ســه هزار و ۸۱۸ واحد تاثیر منفی بر شــاخص بورس داشتند.بر پایه این گزارش، 
دیروز همچنین پرداخت الکترونیک پاسارگاد )پی پاد(، سایپا )خساپا(، بانک ملت )وبملت(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شســتا(، پالایش نفت اصفهان )شــپنا( و ملی صنایع مس ایران )فملی(  در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.گروه خودرو هم در 
معاملات دوشــنبه صدرنشــین برترین گروه های صنعت شد و در این گروه ۲ میلیارد و ۳۸۲ میلیون برگه سهم به ارزش ۱۰ هزار و ۷۳۵ میلیارد 
ریال دادوستد شد.شاخص فرابورس نیز دیروز یک هزار و ۳۴۳ واحد کاهش داشت و به ۲۹ هزار و ۴۴۷ واحد رسید.در این بازار بیش از ۶ میلیارد 
و ۸۸۹ میلیون برگه ســهم و اوراق مالی دادوستد شــد و تعداد دفعات معاملات فرابورس بیش از ۲۴۴ هزار و ۲۷۹ نوبت بود.ایران خودرو دیزل 
)خاور( و فولاد شاهرود )فرود( تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس داشتند و در مقابل پتروشیمی مارون )مارون(، پلیمر آریاساسول )آریا(، سنگ آهن 
گهرزمین )کگهر(، سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر(، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز( و شرکت سرمایه گذاری صبا تامین )صبا( با تاثیر 

منفی بر این شاخص همراه بودند.


